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فساد و قاچاق، نتیجه بنزین دونرخی 
بنزین دو نرخی در حالی به تصویب مجلس رسید که دولت مخالف آن بود. روز گذشته نیز وزیر نفت اعلام کرد که وزارت نفت 
مخالف دو نرخی شدن بنزین است، چراکه فسادآور است، هرچند اجرایش می کند. امروز دو عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
انرژی نیز از پیامدهای منفی بنزین دونرخی از جمله فسادآور بودن آن سخن گفته اند.  علی مروی رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس با اشاره به مصوبه اخیر مجلس در مورد دو نرخی شدن بنزین در قانون بودجه 95، اظهار کرد: این مصوبه تا حدی 
کار مردم را سخت کرد زیرا با وجود کارت سوخت  باز مشکلات و معطلی برای مردم ایجاد می شود و با توجه به اینکه بنزین 
به قیمت تمام شده رسیده و مشکلی هم وجود ندارد، می توانست تک نرخی باشد ضمن اینکه راحت هم بودند اما اتفاقی که 

افتاد دو نرخی شد و احتمال فساد هم وجود دارد. رئیس کمیسیون انرژی مجلس با تأکید بر اینکه باید سیستم تک نرخی و بدون کارت اجرایی می شد، گفت: 
البته در مورد بنزین با توجه به اختلاف کم قیمت با کشورهای همسایه، در حال حاضر قاچاق به آن شکل وجود ندارد، تنها در مورد گازوئیل مسأله است که آن 
هم فعلًا کارت استفاده می شود اما فکر می کنم معایب دونرخی بیشتر از تک نرخی است. امیرعباس سلطانی یک عضو دیگر هیأت رئیسه کمیسیون انرژی 
مجلس نیز با اشاره به مصوبه مجلس در قانون بودجه سال 95 کل کشور در مورد دو نرخی شدن قیمت بنزین، گفت: متأسفانه کارهایی انجام می دهیم که 
در هیچ جای دنیا انجام نمی شود که یکی از این موارد دو نرخی بودن قیمت بنزین است، زمانی که بنزین دو نرخی بود در روز حدود 8 تا 9 میلیون لیتر قاچاق 
سوخت وجود داشت که در سال 93 به 3 تا 4 هزار لیتر در روز رسید.  وی تصریح کرد: در واقع یکی از مزایای تک نرخی بودن کاهش فساد و قاچاق سوخت 

بوده است اما با مصوبه ای که متأسفانه مجلس داشت به نوعی برای فساد و قاچاق دست را باز گذاشته ایم که نهایتاً برای مردم مشکل ایجاد خواهد شد.

آقای ضرغامی، سکوت معنایی ندارد
امیر تاجیک مدیر شبکه مستند در پاسخ به اظهارات ضرغامی که گفته بود در مقابل اتهام های تاجیک سکوت می کند، 
گفت: اینکه ایشان اعلام کرده برای حفظ آرامش سکوت می کند، معنایی ندارد. مدیر شبکه مستند گفت: حرف هایی 
که من در آن نامه خطاب به آقای عزت الله ضرغامی بیان کردم یا صحیح است یا تهمت. اگر تهمت بوده است که "اف 
بر من" و من اشتباه بزرگی کردم و اگر درست اســت که ضرغامی باید پاسخ بدهد. اینکه ایشان اعلام کرده برای حفظ 
آرامش سکوت می کند، معنایی ندارد زیرا ایشان مسئولیت داشته و باید پاسخ آن نامه را بدهد. وی ادامه داد: در دو سه 
ماه اخیر آقای ضرغامی دائم ســخن می گفتند و مطلب می نوشتند اما وقتی ما مطلبی را بیان کردیم؛ ایشان بلافاصله 

اعلام کردند که ســکوت می کنند. گفتنی است امیر تاجیک در بخشــی از نامه  خود خطاب به ضرغامی نوشته بود: مدیریت جدید سازمان در هنگام 
شــروع فعالیت های خود با حجم عظیمی از بدهی ها و معوقات روبرو شــد. این مساله به زعم شما “امری طبیعی” ست. اما با کمی دقت و تحقیق می 
توان دریافت که این میزان از بدهی در قیاس با دوره های قبلی ابدا قابل مقایسه نیست. کمااینکه این بدهی ها صرفا به دلیل بودجه و کمک ناکافی که 
از ســوی دولت به صداوسیما تعلق می گرفت، نبود. بلکه بیشتر به خاطر ضعف در تصمیم سازی ها برای توسعه غیرمنطقی شبکه های سازمان بود. 
خصوصا اینکه دولت قبل علاوه بر بودجه ســالانه کمک بلاعوض یک میلیارد دلاری به سازمان کرد و ایجاد بدهی برای سازمان در چنین شرایطی 
منطقی به نظر نمیرســد. پس از آن عیسی بخشی اسدزاده رئیس دفتر ســابق عزت الله ضرغامی گفته بود: از نظر آقای ضرغامی در این شرایط حفظ 

آرامش و پایداری سازمان صداوسیما از همه چیز مهم تر است.

تشکیل کمیته ویژه در دولت 
 برای پیگیری مصادره 

امول ایران
وزیر امور خارجه کشورمان به رأی اخیر دادگاه آمریکا 
اشــاره کرد و گفت: با توجه به قانون اشــاره شده این 
تأکید وجود داشته که دســتگاه های ایرانی همواره 
مراعات کنند و اجازه ندهند که اموال ایران به سمت 
آمریکا حرکــت کند تا آنها بتوانند با اســتفاده از آرای 
خلاف حقوق بین الملل به این اموال دســت اندازی 

کنند.
وی افزود: در یک مقطعی در این مورد بی احتیاطی 
صورت گرفته و این باعث شــده که بخشی از اموال 
ما در اختیــار آمریکایی ها قرار بگیرد. در ســال های 
گذشــته توســط دادگاه آمریــکا دو رأی در ایــن 
چارچــوب علیه دارایی ما صادر شــده که این رأی ها 
 هــر کدام مربوط به پنج یا شــش- هفت ســال قبل 

هستند.
ظریف بــا بیان اینکــه مراحــل رســیدگی و تجدید 
نظر قبــل از این دولت به نظــرم پایان یافتــه بود در 
بخش دیگــری از صحبت های خــود، افزود: ما در 
گذشــته هیچ گاه در روند قضایی دادگاه های آمریکا 
شــرکت نمی کردیم چرا که آنها را صاحب صلاحیت 
نمی دانســته و نمی دانیم ولی در یک مقطعی حدود 
چند ســال پیــش تصمیم بر ایــن گرفته شــد که در 
مورد این قضیه مورد اشــاره در روند قضایی شــرکت 
 کنیــم که همانطور کــه گفتم در ایــن فرآیند دو رأی 

صادر شد.
وی بــه رأی اخیــر دیــوان عالی کشــور آمریــکا در 
مورد ایــن پرونده اشــاره کرد و گفــت: همانطور که 
رونــد پرونــده مــورد اشــاره را توضیــح دادم، دیدید 
 کــه این تحــول جدیــدی نیســت و تحــول قدیمی 

است.

دولت آمریکا را مسئول می دانیم
ظریف بــا تأکید بــر اینکه مــا رأی صادر شــده را به 
رســمیت نمی شناســیم و دســتبرد به اموال ایران را 
غیرقانونی می دانیــم، ادامه داد: در دیــداری که با 
آقای کــری در نیویورک داشــتم این موضــوع را به 
ایشــان تأکید کردم. البته قبل از ایــن آقای کری از 
موضــع ما اطلاع داشــت و ما در ایــن ارتباط اعلام 
 موضع کرده بودیم و گفته بودیم که آن را به رســمیت 

نمی شناسیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان خاطرنشــان کرد: تمام 
تلاش ما این اســت که مانع دسترســی آمریکایی ها 
به اموال خود شویم و اجازه ندهیم که آنها اموال ما را 
مصادره کنند. در این زمینه تمام پیگیری های لازم از 
جمله پیگیری های حقوقی انجام می شود و در همین 
چارچوب دولت تصمیم گرفته کــه کمیته ویژه ای را 

تشکیل دهد.
این دیپلمات عالیرتبه کشــورمان به مأموریت های 
کمیتــه تشــکیل شــده اشــاره کــرد و گفــت: این 
کمیتــه این موضوع را بررســی می کند کــه چرا این 
اتفــاق افتــاده و برخــلاف تذکرهایــی کــه صورت 
گرفتــه بود پــول مــا در آمریــکا و یــا مــواردی که 
 آمریکا به آن دسترســی دارد ســرمایه گذاری شــده 
اســت. از طرف دیگــر این بررســی انجــام خواهد 
شــد که دیگر مانــع از تکرار ایــن قضایا شــویم و از 
 طرف دیگــر چگونه می تــوان از اجــرای این حکم 

جلوگیری کرد.
ظریــف در بخش پایانــی صحبت های خــود تأکید 
کــرد: مــا دولــت آمریــکا را مســئول حفــظ اموال 
خــود می دانیــم و اگــر دســت اندازی به امــوال ما 
 صــورت بگیــرد در زمــان لازم ادعــای خســارت 

می کنیم.

اظهارات سیف دیپلماسی بانکی بود
قرار نبوده است با برجام بین ایران و آمریکا دوستی برقرار شود 

سیدعباس عراقچی معاون وزارت امورخارجه کشورمان که در برنامه تیتر امشب 
شبکه خبر سیما حضور یافته بود، با بیان اینکه سفر سیف ماموریت دیپلماسی 
بانکی بود، تاکید کرد: مخاطب او خارجی ها و برای کاهش فشارهای بانکی بود. 
عراقچی همچنین با بیان اینکه کل پول های ایران پس از برجام آزاد شده است، 
تصریح کرد: ادامه تحریم نظام بانکی آمریکا نقض برجام نیســت. وی با انتقاد 
از کسانی که رای دادگاه آمریکا مبنی بر برداشتن اموال ایران را به برجام نسبت 
می دهند، یادآور شد: قرار نبوده است با برجام دشمنی آمریکا با ایران تمام شود.

سخنان کری نتیجه فشارهای ظریف و سیف بود
عراقچی با اشــاره به سفر سیف به اجلاس ســالانه صندوق بین المللی پول و 
بانک جهانی به واشنگتن گفت: رئیس کل بانک مرکزی در مأموریتی با عنوان 
دیپلماســی بانکی بود و این سفر برای حل مشــکلات بانکی کشور انجام شد. 
در دیپلماســی باید تشــخیص داد که با چه هدفی با مخاطب صحبت می شود 
و مخاطب خارجی با داخلی در دیپلماســی متفاوت است. وی افزود: دیپلمات 
ها زمانی که با مخاطب خارجی سخن می گویند با لحنی که با مخاطب داخلی 

صحبت می کنند متفاوت است و در پی اهدافی هستند که به آن برسند.
عراقچی با بیان اینکه ســیف در پی کاهش فشــارهای بانکی و تسهیل روابط 
بانک هــای اروپایی با ایران بود، تاکید کرد: بنابرایــن باید با لحن و ادبیاتی ویژه 
صحبت می کرد. این ادبیات نباید در داخل کشور برای مخاطب داخلی در نظر 
گرفته شــود اما این مشکلی اســت که دیپلمات ها همیشــه دارند. وی با اشاره 
به اینکه نبایــد دیپلمات ها در صحنه عمل نگران حرف زدنشــان با طرف های 
خارجی باشند که در داخل گونه دیگری برداشت شود تصریح کرد: دیپلمات ها 
در صحبت کردن با مخاطب خود همه جهات را در نظر می گیرند که چگونه بر 
مخاطب تأثیر بگذارند و به هدفشان برسند. نباید دیپلمات ها را در شرایطی قرار 
داد که سخنان آنها با طرف خارجی به ابزاری برای فشار به آنها در داخل کشور 
تبدیل شــود. معاون وزیر امورخارجه با بیان اینکه نباید از صحبت های ســیف 
در آمریکا استفاده داخلی شود و باید دقت شــود منافع ملی قربانی نشود تاکید 
کرد: سخنان سیف و ظریف در آمریکا موجب شد جان کری به صراحت اعلام 
کند بانک های غیرآمریکایی برای کار کردن با ایران هیچ مشکلی ندارند و نباید 

نگران باشند و دارایی های ایران بلوکه نیست و می تواند انتقال یابد.

بازنشدن سیستم بانکی آمریکا، نقض برجام نیست 
عراقچی با بیان اینکه پس از برجام همه پول ها آزاد شده است گفت: اما اینکه 
این پول چگونه اســتفاده شــود و بانک ها باید نقل و انتقال مالی انجام دهند با 
مشکلاتی روبرو هستیم. او با اشــاره به اینکه به جوسازی آمریکایی ها در هیچ 
حوزه ای نباید خیلی توجه کرد، گفت: پول های ایران هرچقدر که باشد از بلوکه 

خارج شده و در اختیار بانک مرکزی است.
او با اشاره به اینکه نقش آمریکایی ها برای تسهیل این مسیر نقش مهمی است 

و فشارهایی که به آنها وارد شده است به نظر می رسد در حال جواب دادن است 
گفت: همه پول نفتی که به ژاپن می فروشــیم بر اســاس "ین" و قابل استفاده 
اســت و پول نفتی که به چین می فروشیم نیز به دلیل خریدهای ما از این کشور 
در دسترس است. بخشی از پول فروش نفت به روپیه و مقداری به یورو است که 
یورو به بانک های دیگر منتقل شده و قابل استفاده است. معاون وزیر امورخارجه 
افزود: پول فروش نفت در بسیاری از حوزه ها قابل دسترسی است اما در نقل و 
انتقال آن در برخی جاها مشکل وجود دارد که به سرعت در حال رفع شدن است.
عراقچی با بیان اینکه در اختیار قرار گرفتن پول به معنای تبدیل آن به اســکناس 
و ذخیره در بانک مرکزی نیست، افزود: اینکه پولی در حساب خارج از کشور آزاد 
شود به این معناست که می توان با آن معامله کرد و پول قابل استحصال است. در 
نظام بانکی هنوز به شرایط پیش از تحریم ها باز نگشته ایم و این کار زمان می برد. 
فقط سه ماه از آغاز برجام گذشته است و برای اینکه روابط بانکی به شبکه بانکی 
بین المللی کامل متصل شود به زمان نیاز داریم. عراقچی با بیان اینکه بانک های 
کشــور حدود ۱۰ سال از شبکه بانکی بین المللی دور بوده اند گفت: در این مدت 
تحولات بزرگی در حوزه مبارزه با پولشویی، منابع مالی گروه های تروریستی و بحث 
های احتیاطی در نظام بانکی بین المللی ایجاد شده است. او افزود: تحریم دلار 
و استفاده نکردن از سیستم بانکی آمریکا، تحریم هسته ای نیست و جزو تحریم 
های نخستین است. البته در مقطعی آمریکا اجرای این تحریم را متوقف کرد اما در 
سال ۲۰۰8 میلادی این تحریم دوباره برقرار شد و بر اساس برجام از بین نمی رود.

قرار نبوده بعد از برجام با آمریکا دوست شویم
عراقچی با بیــان اینکه ورود به نظــام مالی آمریکا به دلیل احــکام ناعادلانه و 
غیرمعتبر دادگاه های این کشور خطرناک است گفت: یک نمونه از این احکام 
ناعادلانه، توقیف یک میلیــارد و 8۰۰ میلیون دلار از دارایی های کشــورمان 
اســت. او تاکید کرد: اگر این پول وارد نظام مالی آمریکا نشده بود آمریکایی ها 
نمی توانستند به آن دست درازی کنند. البته اقدام آمریکا در این باره خصومت 

آمیز است و ما حتماً با آن برخورد می کنیم و در پی استیفای این پول هستیم.
وی با اشاره به اینکه مصادره حدود دو میلیارد دلار از دارایی های ایران اقدامی 
کاملًا خصومت آمیز  اســت تصریح کرد: دشمنی ایران و آمریکا به هیچ وجه از 
بین نرفته است. اشتباه اســت که گاهی می گویند پس از برجام چرا آمریکا این 
رفتار را کرد؛ مگر قرار بوده است برجام دشمنی ما را ختم و میان ما دوستی برقرار 

کند؟ این نه اراده ما بوده و نه اراده آمریکایی هاست.
عراقچی با تاکید بر اینکه ماهیت روابط ایران و امریکا تغییر نکرده است و سیاست 
و خصومت ما مقابــل آمریکا همچنان وجــود دارد اظهار کرد: از کســانی که 
می گویند چرا پس از برجام آمریکا پول های ایران را مصادره کرده است، تعجب 
می کنم. این افراد انتظار داشــتند که پس از برجام دوستی میان ایران و آمریکا 
شــکل بگیرد، این انتظار باطلی اســت و نه ما و نه دولت و نه تیم مذاکره کننده 
بــه هیچ وجه در پــی ایجاد چنین رابطــه ای نبوده ایم که برجام امضا شــود و با 

آمریکایی ها دوست شویم. این انتظار باطلی است که آنها هیچ کاری بر ضد ما 
انجام ندهند زیرا ما فقط در موضوع هسته ای مشکلی را مدیریت کردیم اما همه 

مسائل ما با آمریکایی ها سر جای خود باقی است.
معاون وزیر امور خارجه گفت: دربــاره مصادره یک میلیارد و 8۰۰ میلیون دلار 
دارایی ایران، وزارت خارجه کشــورمان اعتراض خود را به ســفارت سوئیس به 
عنوان حافظ منافع آمریکا اعلام کرده است و از زوایای حقوقی و سیاسی مسیر 
را پیگیری خواهد کرد. او افزود: رئیس جمهور دســتور تشکیل ستادی را برای 
بررســی مســئله مصادره دارایی های ایران صادر کرده است و بخش حقوقی، 
وزارت امورخارجه و بانــک مرکزی پیگیر مصادره دارایی های ایران هســتند. 
اگر پول در اختیار بانک هایی به جز بانک های آمریکایی قرار داشته باشد نظام 

حقوقی این کشور نمی تواند به آن دست درازی کند.
عراقچی با اشاره به اینکه همه موارد اجرای برجام را به هیئت نظارت بر اجرای 
برجام گزارش می کنیم تاکید کرد: تشخیص اینکه آیا نقض برجام اتفاق افتاده 
یا نه و اقدام متقابل درباره آن با این هیئت اســت. او گفت: جلسات این هیئت 
چندین بار تا کنون برگزار شــده است و مصوبات این هیئت به تأیید رهبر معظم 

انقلاب اسلامی می رسد و با تأیید ایشان اجرایی می شود.

قطعنامه اخیر خفیف تر از قطعنامه های قبلی بود
عراقچی با بیان اینکه اکنون جمهوری اسلامی ایران یک قدرت بزرگ منطقه 
ای است افزود: درباره موضوع موشــکی موضع ما کامل مشخص و قاطعانه 
است. به هیچ وجه سیستم دفاع موشکی ما قابل مصالحه و حتی مذاکره نیست 
و هیچ صحبتی دربــاره آن نداریم. او افزود: کاری که آمریکایی ها در قطعنامه 
های شورای امنیت کرده بودند این بود که موضوع موشکی را در کنار موضوع 
هسته ای در این قطعنامه ها مطرح کردند که در آن مقطع؛ کار خطرناکی بود.

عراقچی با بیان اینکه یکی از دستاوردهای برجام این بود که موضوع موشکی 
به طور کامل از موضوع هسته ای جدا شد و در برجام هیچ اشاره ای به موضوع 
موشکی نشده اســت، گفت: حتی زمانی که آزمایش های موشکی انجام شد 

آمریکایی ها و اروپایی ها به صراحت گفتند که برجام نقض نشده است.
عضو تیم مذاکره کننده تیم هسته ای اظهار کرد: قطعنامه جدید شورای امنیت 
بسیار خفیف تر از قطعنامه های قبلی و موشکی است زیرا در این قطعنامه  بحث 
موشــکی از الزام آور بودن حقوقی و بند ۷ خارج شــده است. موضوع موشکی 
کشورمان به طور کامل در حاشیه امنیت خوبی قرار گرفته و از موضوع هسته ای 
جدا شده است. معاون وزیر امورخارجه درباره برخی اظهار نظرها مبنی بر ارزان 
فروشی آب سنگین تولید کارخانه اراک گفت: تاجر آب سنگین نیستم و از قیمت 
بازار خبر ندارم اما برای من جالب است که برخی در کشور روی این گونه قیمت 
ها تســلط دارند. او همچنین درباره ایستادن ظریف در مقابل پرچم آمریکا پس 
از پایــان مذاکرات گفت: این کار اتفاقی بود و برنامه ای در کار نبوده اســت. در 

ملاقات بعدی دقت شد که این اتفاق نیفتد. 

واکنش روزسوژه روز

تشکیل دولت اسلامی مقدم بر جامعه اسلامی است
رهبر انقلاب اسلامی در تبیین مراحل پنجگانه تحقق اهداف انقلاب اسلامی و نسبت آن با الگوی پیشرفت، گفتند: مرحله ی اول در این فرآیند، شکل گیری انقلاب اسلامی است و پس از آن باید بلافاصله نظام 
اسلامی تشکیل شود که هنر بزرگ امام خمینی)ره( نیز ایجاد نظام اسلامی بود. رهبر انقلاب، مرحله سوم را که اکنون در آن قرار داریم، »تشکیل دولت اسلامی« یعنی تشکیل دولتی بر اساس الگوها و معیارهای 
کاملًا اسلامی خواندند و افزودند: تا وقتی این مرحله به طور کامل محقق نشده است، نوبت به »تشکیل جامعه اسلامی« نمی رسد و در این صورت، موضوع سبک زندگی اسلامی نیز صرفاً در سطح گفتمان سازی 
در جامعه باقی خواهد ماند. ایشان، گام نهایی در مراحل پنجگانه اهداف انقلاب اسلامی را تحقق »تمدن اسلامی« دانستند و خاطرنشان کردند: تمدن اسلامی، کشورگشایی نیست بلکه به معنای تأثیر پذیرفتن 
فکری ملتها از اسلام است. آیت الله خامنه ای تولید الگوی پیشرفت اسلامی- ایرانی را لازمه تحقق »تمدن اسلامی« خواندند و تأکید کردند: لازمه تحقق این موضوع، تحقیقات عمیق اسلامی و ارتباط وثیق و پیوسته 
گاه و مســلط بر مبانی فلسفی، کلامی و فقهی است. آیت الله خامنه ای، توجه به وَجه ایرانی در عنوان الگوی اسلامی- ایرانی پیشرفت را نیز مهم ارزیابی کردند و افزودند:  با حوزه های علمیه و فضلای متفکر، آ
ایران، زمینه ی تحقق این الگوست و اگر به فرهنگ، تاریخ، جغرافیا، اقلیم، آداب و سنن و سرمایه های انسانی و طبیعی کشور توجه نشود، الگوی پیشرفت، سندی غیرقابل تحقق و بدون استفاده خواهد شد.

سیاسی


